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Protokół 

z  X Sesji Rady Gminy Kleszczewo 

odbytej 7 września 2011 r. 

 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 16: 10 Przewodniczący Rady, pan Henryk Lesiński, 

który stwierdził, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum.  

 

W sesji udział wzięli radni: 
 
 
Jarosław Bytniewski     

Rafał Drzewiecki    

Tadeusz Lammel     

Henryk Lesiński      

Kazimierz Lesiński    

Tomasz Maćkowiak    

Jan Rajchelt 

Katarzyna Ratajczak   

Krzysztof Socha 

Rafał Socha 

Krzysztof Świątczak  

Aleksandra Wojciechowska   

Katarzyna Zaradzka 
 
 

oraz sołtysi:  
 
 

Jolanta Fludra 

Bożena Karolczak 

Stanisław Lesiński 

Jan Mąderek 

Halina Michalak – Szczepaniak 

Eugeniusz Nowicki 

Ferdynand Nowicki 

Mirosława Rutkowska 
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a także: 

Wójt Gminy – Bogdan Kemnitz 

Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy – Genowefa Przepióra 

Skarbnik Gminy – Mirosława Nowak 

Radca Prawny – dr Anna Woźniak – Tyczka 

Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji – Barbara Błoch 

Podinspektor ds. planowania przestrzennego – Anna Jaszczyńska  

Przedstawiciel Energii Zachód Sp. z o.o. – Halina Nowak 

Przedstawiciel Integra Sp. z o.o. – projektant zmiany MPZP – Ryszard Kajetańczyk  

Dyrektor Zespołu Szkół w Tulcach – Grzegorz Stachowiak 

Dyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie – Marzena Socha 

Dyrektor Szkoły Podstawowej w Ziminie - Paweł Melewski 

 
Porządek posiedzenia sesji: 

1. Otwarcie. 

2. Interpelacje radnych. 

3. Przyjęcie  protokołu  z  obrad  z  poprzedniej Sesji. 

4. Sprawozdanie z wykonania uchwał  podjętych na ostatniej Sesji. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia na własność Gminy Kleszczewo nieruchomości 

położonej w miejscowości Tulce. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia na własność Gminy Kleszczewo nieruchomości 

położonej w miejscowości Poklatki. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Gminy Kleszczewo dla wybranych terenów w obrębie geodezyjnym 

Gowarzewo, w celu określenia zasad lokalizacji urządzeń związanych z wydobyciem  

i przesyłem gazu ziemnego. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia Wójta Gminy do zaciągnięcia zobowiązania w 

zakresie wydatków przekraczających rok budżetowy. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu na rok 2011. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przejęcia od Powiatu Poznańskiego zadania publicznego w 

zakresie zarządzania drogami publicznymi. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia hipoteki umownej. 

12. Przygotowanie szkół do rozpoczęcia roku szkolnego 2011/2012 – informacja dyrektorów. 

13. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
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14. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 

15. Odpowiedzi na interpelacje. 

16. Zapytania i wolne wnioski. 

17. Zakończenie. 

 

Ad.2 porządku posiedzenia 

Nie zgłoszono interpelacji. 

 

Ad.3 porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński poinformował Radnych, że do protokołu wniesione zostały 

poprawki zgłoszone przez radnego Rafała Drzewieckiego. 

Przewodniczący przeszedł do procedury związanej z przyjęciem protokołu z poprzedniej 

sesji. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 

Za przyjęciem protokołu zagłosowało 11 radnych. 

Przeciw przyjęciu protokołu zagłosowało 0 radnych. 

Od głosu wstrzymał się 1 radny. 

 

Ad.4 porządku posiedzenia 

W dalszej kolejności p. Sekretarz przedstawiła sprawozdanie z wykonania uchwał 

podjętych podczas IX Sesji Rady Gminy (w załączeniu). 

 

Ad 5. porządku posiedzenia 

Następnie p. Barbara Błoch przedstawiła projekt uchwały nr X/71/2011 w sprawie 

nabycia na własność Gminy Kleszczewo nieruchomości położonej w miejscowości Tulce. 

Radny Świątczak spytał czy chodzi o działkę dla Aquanetu, którą pierwotnie wytypowano 

na przepompownię. 

Pan Wójt odpowiedział, że tak. 

Radny Drzewiecki spytał czy Gmina będzie musiała przejąć grunt, w którym 

poprowadzono rurę od strony ulicy Poznańskiej w Tulcach. 

Pani Błoch odpowiedziała, że nie ma obowiązku wykupu gruntu dla inwestycji 

prowadzonych w ziemi. 

Przewodniczący przeszedł do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr X/71/2011. 
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W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej podjęciem. 

Uchwała Nr X/71/2011 została podjęta. 

 

Ad. 6. porządku posiedzenia 

Pani Barbara Błoch przedstawiła projekt uchwały nr X/72/2011 w sprawie nabycia na 

własność Gminy Kleszczewo nieruchomości położonej w miejscowości Poklatki. 

      Radni nie mieli pytań. 

Przewodniczący przeszedł, więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr IX/72/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej podjęciem. 

Uchwała Nr X/72/2011 została podjęta. 

 

Ad. 7. porządku posiedzenia 

Przewodniczący Lesiński poinformował, że zgodnie z ustaleniami poczynionymi 

podczas posiedzeń komisji przy omawianiu projektu uchwały w sprawie  zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy na sesję  zaproszeni zostali 

przedstawiciel Energii Zachód Sp. z o.o.  oraz projektant zmiany MPZP, którzy  przedstawią 

szczegółową  informację  i udzielą odpowiedzi na pytania. 

Pan Przewodniczący poprosił o przedstawienie informacji przez zaproszonych gości. 

Pani Halina Nowak poinformowała, że płomień, który można zaobserwować już od pewnego 

czasu to próbne spalanie gazu, które pozwoli określić wielkość złoża oraz przydatność gazu do 

użytkowania. 

Radny Świątczak spytał o hałas towarzyszący spalaniu gazu, na który zwracają uwagę 

mieszkańcy pobliskich domów. Czy jest to zjawisko normalne? Spytał również o budowę ośrodka 

oczyszczania gazu i czy w związku z tym przewidywany jest wzmożony ruch samochodowy. 

Pani Halina Nowak powiedziała, że hałas w tym procesie jest zjawiskiem naturalnym i jest 

efektem ciśnienia, komin jest wyposażony w urządzenia wygłuszające, więc hałas jest już w pewnym 

stopniu zmniejszony. Powiedziała również, że urządzenia są zabezpieczone, nie ma możliwości 

wybuchu, ani pożaru.  

Jeżeli chodzi o budowę ośrodka oczyszczania gazu nie wiadomo, kiedy ona się rozpocznie. 

Ruch samochodowy będzie się odbywał po istniejących drogach – nie przewiduje się budowy 

dodatkowego układu drogowego. Pani Nowak dodała również, że przy budowie wiertni też był 
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wzmożony ruch samochodowy, jednak nie złożono żadnych uwag ze strony mieszkańców i władz 

gminy. 

Sołtys Michalak-Szczepaniak powiedziała, że inwestor informował telefonicznie 

mieszkańców Gowarzewa i Taniborza, że spalanie gazu jest bezpieczne. 

Radny Rajchelt spytał ile gazu jest spalane w ciągu doby oraz kiedy ruszy budowa gazociągu  

i jakiej będzie on średnicy. 

Pani Nowak powiedziała, że ilość spalanego gazu jest informacją tajną, której nie może 

ujawnić. Dodała również, że technologia nie pozwala na wykorzystanie tego gazu. Natomiast, jeżeli 

chodzi o budowę gazociągu to jest ona ściśle związana z budową ośrodka oczyszczania gazu na 

terenie Gminy Kostrzyn, dlatego też nie jest w stanie powiedzieć kiedy to nastąpi. 

Na pytanie o średnicę gazociągu odpowiedział Pan Ryszard Kajetańczyk mówiąc, że zależy 

ona od projektanta technicznego, w planie miejscowym określono tylko strefę kontrolowaną 

gazociągu – 5 m. Powiedział też, że strefa ta jest stosunkowo mała. 

Pani Nowak dodała, że wyznaczenie takiej strefy wymagane jest prawem. 

Radny Rajchelt spytał czy ta strefa kontrolowana będzie ogrodzona. 

Pani Nowak odpowiedziała, że nie. 

Radny Świątczak spytał czy wytyczona sieć gazociągu wpłynie na wartość działek, przez 

które przebiega lub okolicznych działek oraz czy aktualna zmiana miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego wpłynie na wcześniej wydane decyzje. 

Pani Nowak powiedziała, że nie posiada informacji czy wartość działki spada z powodu 

poprowadzenia przez nią gazociągu. Dodała też, że nie ma obowiązku wykupu takiego gruntu. 

Pan Wójt powiedział, że cała gmina jest pokryta gazociągami, więc nie jest to nowa sprawa. 

Poza tym nie jest to największy gazociąg, który będzie przechodził przez teren gminy. 

Radny Drzewiecki spytał czy nazwa uchwały nie powinna brzmieć: „zmiana miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego”, zamiast: „uchwalenie miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego”. 

Pan Kajetańczyk odpowiedział, że obecnie odchodzi się od nadawania zmianą planów 

miejscowych nazwy „zmiana planu”. Ma to na celu niedopuszczenie do sytuacji, że następnie 

powstaje „zmiana zmiany planu” itp.  

Radny Rafał Socha dopytał o strefy kontrolowane. Powiedział, że przez gminę przebiega 

rurociąg wschód – zachód i w jego strefie kontrolowanej nie można się wybudować. Jak jest w 

przypadku tego gazociągu? 

Pan Kajetańczyk powiedział, że radny mówi o rurociągu starej technologii, że dla tego 

gazociągu nie przewiduje się aż takiej uciążliwości. Strefa kontrolowana wyznaczona dla tego 

gazociągu jest zgodna z przepisami prawa. 

Pan Wójt dodał, że średnica wspomnianego przez radnego gazociągu wynosi 60 cm, jest to 

gazociąg przesyłowy. Pan Wójt uważa, że realizowany gazociąg nie będzie aż takiej średnicy. 
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Radny Drzewiecki spytał czy przy zmianie miejscowego planu dla takiej inwestycji nie 

powinniśmy spytać o opinię Gminy Kostrzyn. 

Pan Kajetańczyk powiedział, że procedura zmiany miejscowego planu jest określona w 

ustawie o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym i wymaga uzyskania szeregu uzgodnień  

i opinii od wielu instytucji. 

Radni nie mieli więcej pytań. 
Przewodniczący przeszedł, więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr X/73/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej podjęciem. 

Uchwała Nr X/73/2011 została podjęta. 

 

Ad. 8. porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik przedstawiła projekt uchwały nr X/74/2011 w sprawie upoważnienia 

Wójta Gminy do zaciągnięcia zobowiązania w zakresie wydatków przekraczających rok 

budżetowy. Poprosiła radnych o zmianę zapisu w projekcie uchwały, który otrzymali w 

paragrafie 2 punkcie 3 – zamiast kwoty 42 000 zł powinna być kwota 84 000 zł. Dodała też, 

że jeszcze trwa procedura przetargowa i dopiero po rozstrzygnięciu przetargu będzie 

wiadomo jaka kwota powinna zostać zabezpieczona w budżecie, jeżeli będzie ona 

przekraczała kwoty tutaj podane, będzie trzeba tą uchwałę zmienić.  

Radni nie mieli pytań. 

Przewodniczący przeszedł, więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr X/74/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 

Za podjęciem uchwały zagłosowało 11 radnych. 

Przeciw podjęciu uchwały zagłosowało 0 radnych. 

Od głosu wstrzymał się 1 radny. 

Uchwała Nr X/74/2011 została podjęta. 

 

Ad. 9. porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik przedstawiła projekt uchwały nr X/75/2011 w sprawie zmiany budżetu 

na rok 2011. Zaznaczyła, że projekt tej zmiany budżetu był omawiany na Komisjach, jednak 

teraz przekazała radnym projekt zmieniony jeszcze o kwotę 140 000 zł związaną z 

przejęciem, na wniosek Gminy, zadania od Powiatu Poznańskiego. 30 sierpnia 2011 r. Rada 
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Powiatu Poznańskiego podjęła uchwałę w sprawie powierzenia gminie zadania związanego z 

modernizacją chodnika w Krerowie. Kwotę tę wprowadzono do budżetu, aby można podjąć 

bez zbędnej zwłoki wspomniane prace. 

Radny Drzewiecki zauważył, że w dwóch pozycjach dotyczących drogi w 

Markowicach są różne kwoty oraz, że jest zła nazwa pozycji dotyczącej likwidacji azbestu. 

Pani Skarbnik przyznała mu rację oraz poprawiła błędne zapisy. 

Radna Ratajczak spytała czy suma dochodów nie powinna wynosić 377 500 zł. 

Pani Skarbnik przeliczyła wspomniane pozycję i przyznała radnej rację. Poprawiła 

wspomnianą kwotę w załączniku do uchwały, w treści uchwały suma była poprawna.  

Radni nie mieli więcej pytań. 

Przewodniczący przeszedł, więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr IX/62/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 

Za podjęciem uchwały zagłosowało 11 radnych. 

Przeciw podjęciu uchwały zagłosowało 0 radnych. 

Od głosu wstrzymał się 1 radny. 

Uchwała Nr X/75/2011 została podjęta. 

 

Ad. 10. porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik przedstawiła projekt uchwały nr X/76/2011 w sprawie przejęcia od 

Powiatu Poznańskiego zadania publicznego w zakresie zarządzania drogami publicznymi. 

Poprosiła radnych o poprawienie zapisu w paragrafie 2 pkt. 2: „termin realizacji 

zadania, o którym mowa w paragrafie 1 do dnia 31.12.2011 r.”. 

Radni nie mieli pytań. 

Przewodniczący przeszedł więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr X/76/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej podjęciem. 

Uchwała Nr X/76/2011 została podjęta. 

 

Ad. 11. porządku posiedzenia 

Pani Skarbnik przedstawiła projekt uchwały nr X/77/2011 w sprawie ustanowienia 

hipoteki umownej. Hipoteka jest ustanawiana na rzecz Stowarzyszenia Światowid i stanowi 

zabezpieczenie kredytu. 
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Radni nie mieli pytań. 

Przewodniczący przeszedł, więc do procedury głosowania nad podjęciem uchwały  

nr X/77/2011. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej podjęciem. 

Uchwała Nr X/77/2011 została podjęta. 

 

 

Przewodniczący Lesiński poinformował radnych, że apel, który otrzymali został 

przesłany przez przewodniczącego Rady Miejskiej Gminy Środa Wielkopolska i dotyczy 

niszczenia dróg niższych kategorii przez samochody ciężarowe, które poruszają się nimi, aby 

uniknąć opłat za drogi krajowe, ekspresowe i autostrady.  

Odbyła się dyskusja dotycząca kwestii, na jakie kategorie dróg powinny powrócić 

samochody ciężarowe. 

Przewodniczący Lesiński powiedział, że intencja apelu jest zniknięcie samochodów 

ciężarowych z dróg gminnych; jego zdaniem nie trzeba doprecyzować na jakie drogi mają 

wrócić samochody ciężarowe. 

Pan Wójt dodał, że jest to treść apelu Rady Gminy Środa Wielkopolska i nie chodzi 

teraz o wnikanie w jego treść. W interesie Gminy Kleszczewo jest, aby samochody ciężarowe 

poruszały się autostradami, drogami ekspresowymi i krajowymi, a nie drogami gminnymi  

i wyższych kategorii przebiegającymi przez teren gminy. 

Została ustalona poprawka apelu – dopisano do autostrad drogi krajowe. 

Przewodniczący przeszedł do procedury głosowania nad przyjęciem ww. poprawki. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jej przyjęciem. 

Przewodniczący przeszedł następnie do procedury głosowania nad przyjęciem apelu z 

ww. poprawką. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 12 radnych, wszyscy opowiedzieli się 

za jego przyjęciem. 

Apel został przyjęty. 

 

Ad. 12. porządku posiedzenia 

Po przerwie w obradach Przewodniczący poprosił dyrektorów szkół o przedstawienie 

informacji nt. przygotowania szkół do rozpoczęcia roku szkolnego 2011/2012. 
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Jako pierwsza głos zabrała dyrektor ZS w Kleszczewie – Pani Marzena Socha.  

W ZS w Kleszczewie uczy się 308 dzieci, średnia liczba dzieci w oddziale to 22 osoby. W ZS 

zatrudnionych jest 36 nauczycieli. 

Następnie dyrektor ZS w Tulcach – Pan Grzegorz Stachowiak poinformował, że w ZS 

w Tulcach uczy się 401 dzieci (308 uczniów w szkole podstawowej, a 93 uczniów w 

gimnazjum); z przedszkolem do ZS w Tulcach uczęszcza 520 uczniów. W szkole 

podstawowej zatrudnionych jest 40 nauczycieli, w przedszkolu 10 nauczycieli. 

Następnie dyrektor Szkoły Podstawowej w Ziminie powiedział, że do szkoły 

podstawowej uczęszcza 87 uczniów, średnio 12 uczniów w oddziale. Szkoła w Ziminie 

zatrudnia 14 nauczycieli.  

Radny Świątczak spytał o powstający plac zabaw przy ZS w Tulcach, który wg 

otrzymanych informacji podczas komisji objazdowej ma mieć charakter otwarty, dodał czy z 

uwagi na bezpieczeństwo dzieci nie powinien być do dyspozycji szkoły podczas zajęć 

lekcyjnych do określonej godziny a po zakończeniu zajęć otwarty dla wszystkich 

zainteresowanych. 

Dyrektor Stachowiak odpowiedział, że jest to warunek programu „Radosna Szkoła” – 

plac ma być ogólnodostępny. 

Radna Wojciechowska miała uwagi dotyczące działalności świetlic w szkołach na 

terenie gminy – w Tulcach dzieci nie są odprowadzane przez nauczyciela na autobus, 

świetlice są czynne za krótko.  

Dyrektor Stachowiak powiedział, że jeżeli dzieci są na zielonym skwerze przed szkołą 

to zawsze jest tam na dyżurze nauczyciel.  

Radny Świątczak spytał o projekt współpracy z prywatną świetlicą na Szczepankowie. 

Dyrektor Stachowiak powiedział, że kwestia, o której mówi radny dotyczy Tulec, 

wkrótce ma się odbyć spotkanie w tej sprawie i wtedy będą znane szczegóły. 

Jednocześnie dyrektor zaapelował o potrzebę rozbudowy szkoły, ponieważ gmina się 

rozbudowuje, jest coraz więcej dzieci.  

Pani Skarbnik zauważyła, że rozwiązaniem mogłoby być wydłużenie czasu lekcji, jak 

to jest np. w Gminie Luboń. 

Radny Świątczak zwrócił uwagę, iż percepcja dzieci w klasach 1-3 jest ograniczona, 

szczególnie w pewnych godzinach doby i nie jest to właściwe rozwiązanie. 

 

Radny Drzewiecki spytał jaki był odbiór uchwały o opłatach za przedszkola wśród 

rodziców. Radny uważa, że uchwała była przekazana dyrektorom późno, że mogła być 
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zaskoczeniem dla rodziców. Ponadto radny uważa, że radni pozostawili dyrektorów samych z 

problemem. Według niego radni powinni pomóc przy wprowadzaniu zmian będących 

następstwem uchwały IX/66/2011. 

Dyrektor Marzena Socha powiedziała, że nie było głosów sprzeciwu. 

Dyrektor Stachowiak również nie słyszał sprzeciwu. Dodał też, że rodzice woleli 

zadeklarować korzystanie z przedszkola o godzinę dłużej, aby uniknąć opłaty 20 zł za 

późniejsze odebranie dziecka z przedszkola. 

Pani Sekretarz powiedziała, że nie rozumie stwierdzenia, że uchwała była przekazana 

późno, ponieważ, jak mówiła na sesji 29 czerwca, uchwała ta wymaga publikacji w 

Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. 

Pani mecenas Woźniak-Tyczka powiedziała, że uchwała zanim zostanie opublikowana 

nie jest prawem i nie można było jej rozpowszechniać. Jeżeli natomiast chodzi o niegotowe 

projekty umów dla rodziców to ona dostała taki projekt do sprawdzenia po raz pierwszy  

30 sierpnia. 

Pan Wójt powiedział, że dyrektorzy otrzymali uchwałę i przystąpili do jej wykonania. 

Nie zgłosili się po specjalne wsparcie do Urzędu Gminy, poza tym uważa, że dyrektorzy 

często wprowadzają różnego rodzaju przepisy, dlatego nie rozumie, dlaczego w przekonaniu 

radnego z tą zmianą mieli mieć problemy. 

Radna Wojciechowska powiedziała, że odbywały się w przedszkolach dni otwarte, 

podczas których była mowa o spodziewanych zmianach. 

Radny Świątczak dodał iż wprowadzenie przedmiotowej uchwały w życie miało na 

celu dostosowanie do obowiązujących przepisów wynikających z ustawy o systemie oświaty  

i nie było potrzeby aby radni uczestniczyli przy wyjaśnianiu jej treści na zebraniu z 

rodzicami, zwrócił ponadto uwagę iż niefortunnie być może uchwała została uchwalona tuż 

przed wakacjami. 

Pani Sekretarz dodała, że aby rodzice nie obawiali się opłaty 20 zł, warto im mówić, 

że zadeklarowanie 1 godziny dłużej to miesięcznie wydatek około 10 zł. 

Radny Drzewiecki spytał o sprawę ogrodzenia w szkole w Tulcach. 

Pan Wójt odpowiedział, że cały czas trwają starania o pozyskanie ziemi potrzebnej do 

wyrównania terenu. Miała być to ziemia z budowy S5, jednak w zeszłym roku nie dowieziono 

jej, a teraz okazało się, że według wewnętrznego ustalenia Eurovii nie można wydać ziemi na 

zewnątrz. Już na etapie ustaleń przebiegu drogi było to ustalone, że Gmina chciałaby ziemię. 

Teraz była prośba, aby się z tego nie wycofywano i jest pozytywna odpowiedź GDDKiA, ale 

problemem jest, że nie ma którędy tej ziemi przewieźć, ponieważ na drogach są znaki 
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ograniczające tonaż pojazdów, których nie ma możliwości zdjęcia na czas transportu. ZDW 

zajął stanowisko, że nie ma możliwości wydać pozwolenia na taki transport, ponieważ może 

je wydać tylko właściwy minister. Sprawa jest dość trudna, samochodów z ziemią miało być 

około 100. Pan Wójt dodał też, że jest już zapłacony materiał, wykonawca ma już 

przygotowany teren i ogrodzenie, czeka się tylko na ziemię. Pan Wójt zapewnił, że jest 

determinacja, aby tę sprawę zakończyć. 

Radny Rafał Socha spytał czy Gmina nie może wystąpić do ministerstwa o to 

pozwolenie. 

Wójt powiedział, że można, jednak jest to bardzo długa procedura.  

Radny Rafał Socha zaproponował np. delegację, której może udałoby się przyspieszyć 

procedurę wydania pozwolenia. 

Pan Wójt powiedział, że jest mało czasu – jeżeli nie będzie to zrobione teraz to w tym 

roku się już nie uda wspomnianej inwestycji zakończyć. 

Radny Świątczak wrócił do tematu powstającego placu zabaw przy szkole w Tulcach 

– w jaki sposób będzie on dozorowany i monitorowany skoro jest otwarty? Wskazał też na  

problem młodzieży, która spotyka się za szkołą.  

Dyrektor Stachowiak powiedział, że ma podobne obawy przed wandalizmem, jednak 

ma nadzieję, że nie zostanie on zniszczony. Dyrektor mówił, że rozmawiał na ten temat z 

wykonawcami, którzy realizowali już tego typu place zabaw w innych gminach i naprawdę 

rzadko zdarza się, że jest coś niszczone. Dyrektor dodał też, że młodzież spędzająca czas za 

szkołą nie zawsze jest mu znana, że czasami spędzają tam czas osoby spoza terenu Gminy. 

Radny Świątczak dopowiedział, że rejestracje samochodowe wskazują na to, że nie są 

to osoby z Gminy Kleszczewo. 

Radny Bytniewski powiedział, że młodzież spotyka się za szkołą w pobliżu Orlika, 

ponieważ w Tulcach nie ma takiego miejsca na spotkania, a Orlik jest oświetlony i oni czują 

się tam bezpiecznie. Mówi, że nie zaobserwował tam aktów wandalizmu ze strony tej 

młodzieży, niemniej uważa, że monitoring byłby wskazany, ponieważ oprócz placu zabaw 

jest też Orlik, a to są już dwa obiekty, na które gmina przeznaczyła duże pieniądze, dlatego 

warto je chronić. 

Dyrektor Stachowiak potwierdził słowa radnego, mówiąc, że wandalizmu ze strony 

młodzieży nie było i nie ma. Za wcześniejsze zniszczenia Orlików odpowiadały osoby spoza 

terenu gminy. 
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Przewodniczący Lesiński spytał dyrektora Melewskiego czy w Ziminie planowane jest 

przedszkole, żeby przygotować dzieci do szkoły podstawowej, ponieważ obecnie dzieci 

„uciekają” do innych szkół. 

Dyrektor Melewski powiedział, że są takie plany. Po 15 września zaczną się 

orientować w tej sprawie i ma nadzieję, że przedszkole może ruszy od nowego roku 

budżetowego lub nowego roku szkolnego. 

Radna Wojciechowska spytała czy jest możliwość umieszczenia w Kleszczewie na 

skwerze pomiędzy Halą Sportową, a Orlikiem ławek dla dzieci. 

Pan Wójt powiedział, że ławki w tym miejscu mogą jak najbardziej powstać. 

 

Ad 13. porządku posiedzenia 

Komisja poprzedzająca sesję była komisją wspólną, podczas której radni odwiedzili 

szkoły na terenie gminy i sprawdzili ich przygotowanie do rozpoczęcia roku szkolnego 

2011/2012. 

 

Ad 14. porządku posiedzenia 

  

Następnie Wójt zdał sprawozdanie z działalności międzysesyjnej: 

 

WYDARZENIA I SPOTKANIA: 

 

18 VII – spotkanie Związku Międzygminnego „Schronisko” – ustalenie założeń 
projektowych, 

28 VII – spotkanie w PAiIZ dotyczące oferty inwestycyjnej Gminy, 

10 VIII – prezentacja zbiornika retencyjnego, 

22 VIII – GKRPA – Zakończenie Lata – konkurs, 

25 VIII – spotkanie z Ks. Marianem Liberą - nowym proboszczem parafii w Tulcach, 

31 VIII – Spotkanie dotyczące Kolei Dużych Prędkości.   

 

INWESTYCJE I REMONTY GMINNE: 

 

W trakcie: 

- remont wraz z rozbudową budynku GOKiS. , 
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- kontynuacja budowy kanalizacji sanitarnej (Krzyżowniki, Śródka, Zimin, Krerowo, 

Markowice, Poklatki, część Kleszczewa) oraz prace końcowe przy budowie wodociągu.  

Obecne opóźnienie związane jest z negocjacjami w sprawie rozszerzenia zakresu robót przy 

drodze powiatowej (dotacja z powiatu w wysokości 140. 000 zł), 

- park w Kleszczewie – budowa ścieżek, zakładanie trawników, nasadzenia roślin, montaż 

balustrad mostków. Opóźnienie prac związane głównie z jednoczesnymi pracami przy 

budowie drogi powiatowej,  

- prace końcowe przy budowie ulic Poznańskiej i Średzkiej, 

- prace związane z niwelacją terenu na boiskach trawiastych, 

- prace końcowe przy budowie placu zabaw w Tulcach ( projekt realizowany w ramach 

programu „Radosna Szkoła”) 

Wykonano:   

- naprawiono najbardziej zniszczone po zimie odcinki dróg gruntowych (m.in. w 

Markowicach – zniszczenia spowodowane budową kanalizacji i linii energetycznej 400kV), 

- przebudowa skrzyżowania w Gowarzewie (inwestycja Powiatu Poznańskiego z niewielkim 

udziałem gminy) 

- odcinek 135 m  kanalizacji sanitarnej w Kleszczewie na ulicy Krótkiej – debiut  Zakładu 

Komunalnego, 

- wodociągi na nowych terenach inwestycyjnych w br. - dotąd 1151m. 

 

INFORMACJE: 

 

- Pan Wójt poinformował również radnych, że zebrania wiejskie odbędą się jesienią; jest to 

związane z podziałem środków do Funduszu Sołeckiego, 

- Pan Wójt poprosił radnych o wyrażenie zdania nt. terenu w Tulcach, na którym obecnie 

znajduje się parking – czy z powodu braku zainteresowania terenem inwestycyjnym w 

Krzyżownikach nie próbować sprzedać tego terenu.  

Radny Świątczak powiedział, że parking przy szkole jest potrzebny. 

Dyrektor Stachowiak potwierdził. 
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Ad 15. porządku posiedzenia 

Ponieważ radni nie zgłosili wcześniej interpelacji, Przewodniczący przeszedł do 

następnego punktu porządku obrad. 

 

Ad 16. porządku posiedzenia 

• Radna Wojciechowska spytała o sprawę ograniczenia tonażu na drogach w gminie. 

Pan Wójt powiedział, że gmina zabiega o takie ograniczenie, nie ma też zgody na 

poruszanie się samochodami o dużym tonażu po nowo wyremontowanej drodze 

Krzyżowniki – Śródka. Pan Wójt dodał też, że wpłynęła skarga od przedsiębiorcy z 

tereny gminy, że nie ma jak się poruszać po gminie. 

• Sołtys Michalak – Szczepaniak wnioskowała do Wójta Gminy o ujęcie w budżecie 

budowy placu zabaw w Szewcach. 

Pan Wójt powiedział, że jest on ujęty w budżecie, jednak w tym roku budżet 

prawdopodobnie nie zostanie zrealizowany. 

Sołtys poruszyła również problem braku chodnika wzdłuż ulicy Siekiereckiej – jest to 

problem zgłaszany przez rodziców. 

Przewodniczący Lesiński zauważył, że nie jest to tylko problem Gowarzewa. 

Sołtys podziękowała również władzom gminy za starania w sprawie remontu 

skrzyżowania w Gowarzewie. Zaznaczyła, że był to remont na jej wniosek złożony 

jako radnej w 2006 roku. 

• Radny Drzewiecki spytał o pojemnik na odpady biodegradowalne w Tulcach – na jego 

wysokości został zamontowany próg zwalniający. Radny prosi o przesunięcie 

wspomnianego pojemnika. 

Pan Wójt powiedział, że zamontowany próg zwalniający to efekt zmiany organizacji 

ruchu; w sprawie pojemnika była już interwencja ze strony pani Moniki Nowickiej. 

• Radny Rajchelt spytał o zatokę autobusową w Kleszczewie – czy będzie naprawiona. 

Pan Wójt powiedział, że tak – w części zostanie naprawiona przez firmę remontującą 

drogę powiatową – Usługi Agrotechniczno – Transportowe, Zieleń i Drogownictwo 

Ryszard Begier, a w części przez wykonawcę parku – Zakład Remontowo – 

Budowlany Marian Janicki. 

• Radny Świątczak poprosił o przesunięcie pojemnika na odpady biodegradowalne w 

Tulcach od krawędzi jezdni. Spytał poza tym czy progi zwalniające, które pojawiły się 

 



15 

 

na osiedlu Kwiatowym są konsekwencją dyskutowanego wcześniej planu organizacji 

ruchu? Czy zasady ruchu będą wprowadzone w takim kształcie jak wtedy został 

ustalony, ponieważ był problem w kwestii parkowania, czy zakręt w kierunku ulicy 

Wrzosowej będzie jednokierunkowy? 

Pan Wójt powiedział, że w takim kształcie, poza kwestią parkowania przy ulicy 

Krokusowej; ruch dwukierunkowy będzie na całej długości ulicy dookoła osiedla, a 

ulice poprzeczne będą jednokierunkowe; 

• Radna Zaradzka spytała o obiecane przez nadleśnictwo podczas sprzątania lasu 

miejsce na ognisko. 

Pan Wójt powiedział, że nadleśnictwo nadal chce to miejsce utworzyć, natomiast nie 

jest pewien czy jest to dobry pomysł, aby powstało to w środku lasu. Pan Wójt jest za 

uporządkowaniem tego miejsca, jednak niekoniecznie za powstaniem tam miejsca na 

ognisko. 

• Przewodniczący Lesiński poruszył temat ścieżki dydaktycznej w lesie tuleckim – 

tabliczki z nazwami drzew itp. 

Pan Wójt poparł pomysł przewodniczącego, jednak z informacji, jakie posiada 

wynika, że nadleśnictwo obecnie nie jest w stanie jej zrealizować. Powiedział też, że 

jest planowana wycieczka dla dorosłych na taką ścieżkę dydaktyczną – w najbliższym 

numerze „Samorządu” będzie na ten temat informacja. 

• Radna Wojciechowska spytała gdzie są kompresowane ścieki z oczyszczalni w 

Nagradowicach. 

Pan Wójt odpowiedział, że na składowisku odpadów w Rabowicach. 

Radna Wojciechowska powiedziała również o problemie zarastania chodników, 

spytała czy Zakład Komunalny mógłby wykonywać profilaktycznie opryski. 

Pan Wójt powiedział, że przed posesjami utrzymanie chodnika należy do właściciela 

posesji, tam gdzie należy to do gminy opryski są wykonywane. 

Radna poruszyła również problem piasku na placach zabaw, przy użytkowaniu zostają 

odsłonięte elementy metalowe i betonowe. 

Pan Wójt powiedział, że zwróci na to uwagę pracowników Zakładu Komunalnego – 

przy okazji opróżniania koszów na śmieci na placach zabaw mogą się tym zająć. 

Radna spytała poza tym o plac zabaw w Szewcach. 

Pan Wójt powiedział, że jest to inwestycja zapisana w budżecie i jest chęć jej 

realizacji jak tylko pojawią się na nią środki. 
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• Radny Drzewiecki spytał czy nie powinno się wystąpić do ZDP o budowę chodnika 

wzdłuż ulicy Siekiereckiej w Gowarzewie. 

Sołtys Fludra zaznaczyła, że w Śródce też jest potrzebny chodnik wzdłuż ulicy 

powiatowej. 

Pan Wójt powiedział, że w zeszłym roku był przyjęty wspólnie wypracowany z 

Powiatem harmonogram prac na drogach powiatowych, jednak plan ten nie jest w 

całości realizowany. Pan Wójt dodał też, że Powiat w pierwszej kolejności będzie 

realizował naprawę nawierzchni dróg, a nie budowę chodników. 

• Sołtys Michalak – Szczepaniak powiedziała, żeby przy budowie odcinka drogi w 

Gowarzewie wynegocjować od powiatu położenie krawężnika, co w pewnym stopniu 

odgrodzi pobocze od jezdni i wpłynie na bezpieczeństwo pieszych. Sołtys poruszyła 

również problem nieprzyjemnego zapach dochodzącego od strony Trzeku, mówi o 

pogłoskach, że gmina wywozi odpady z oczyszczalni ścieków na pola. 

Pan Wójt odpowiedział, że gmina nic takiego nie robi. 

• Sołtys Lesiński spytał o sprawę sklepu w Ziminie. 

Mecenas Woźniak – Tyczka odpowiedziała, że jest wyznaczony kurator, toczy się 

spór, kto ma zwołać zebranie właścicieli, są w tej sprawie niejasne przepisy i kurator 

nie potrafi wskazać kto ma to zebranie zwołać – czy kurator czy sąd. Jest to ważne, 

ponieważ jeżeli niewłaściwy organ zwoła spotkanie to wszystkie uchwały na nim 

podjęte będą nieważne. 

• Sołtys Fludra przypomniała, że Śródka czeka na chodnik ponad 15 lat i nie czeka 

bezczynnie, ponieważ z Funduszu Sołeckiego sami realizują pewne zabiegi w tym 

kierunku, np. wybudowanie, „peroników”. Sołtys spytała również, nawiązując do 

ograniczonego tonażu na drogach, do kogo należy się zwrócić, jeżeli chce się dojechać 

do posesji załadowanym samochodem. 

Pan Wójt odpowiedział, że do ZDW. 

Sołtys powiedziała również, że mieszkanki Śródki dostały dofinansowanie na 

warsztaty plastyczne ze Stowarzyszenia Światowid w wysokości 3.972,20 zł. 

• Radny Świątczak spytał o spotkanie w sprawie zbiornika retencyjnego mającego 

powstać w Tulcach – kto był inicjatorem spotkania oraz czy w spotkaniu nie powinni 

wziąć udziału również radni. 

Pan Wójt odpowiedział, że spotkanie miało charakter konsultacji społecznych z 

osobami bezpośrednio z tą inwestycją powiązanymi, którzy mają na tym terenie 
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grunty. Dotyczyło to kwestii zagospodarowania gruntów po czasowym wyłączeniu 

gruntów, informacji, że zostaną one zrekultywowane. 

• Radny Drzewiecki powiedział, że w Kobylnicy odbyły się zawody jednostek straży 

pożarnej i jednostki z terenu gminy zajęły w nich wysokie miejsca – OSP Kleszczewo 

II miejsce, OSP Gowarzewo IV miejsce. 

Pan Wójt dodał, że do I miejsca brakowało 1 punktu oraz podkreślił sukces OSP 

Gowarzewo, ponieważ jednostka ta od niedawna zajmuje się ratownictwem 

drogowym i już odnosi sukcesy. 

Radny Rajchelt potwierdził i dodał, że strażacy zostali przeszkoleni podczas 

profesjonalnych kursów, z których otrzymuje się certyfikaty. Certyfikaty są cenne, 

ponieważ bardzo trudno je uzyskać. 

Pan Wójt powiedział, że powinno się dążyć do przeszkolenia wszystkich strażaków 

pod kątem pierwszej pomocy. 

Radny Rajchelt potwierdził i powiedział, że czynnych strażaków jest około 30, jednak 

trzeba mieć na względzie to, że jest to OSP i nie zawsze wszyscy podczas akcji są na 

miejscu, dlatego tak ważne jest przeszkolenie wszystkich. 

 

Ad 17. porządku posiedzenia 

Ponieważ nie było więcej pytań Przewodniczący Rady Gminy podziękował wszystkim 

uczestnikom za udział w sesji życząc udanych wakacji i o godzinie 20:00 zamknął obrady. 

 

 

Protokołowała:            Za zgodność z przebiegiem obrad 

Anna Jaszczyńska       Przewodniczący Rady Gminy 

            

         Henryk Lesiński 

 


